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شديد؟
دبيرس��تان هاتف 
درس  ت�ه���ران 
م�ي خواندم، آنجا فضاي عل��م و دانش و 
المپيادهاي علمي و كسب رتبه هاي تك 
رقمي كنكور رياضي فيزيك بود. تا اينكه 
اوايل سال سوم متوسطه تصميم گرفتم در 
آن دبيرستان نمانم! و دنبال ادامه تحصيل 
در رشته رياضي به س��اير مراكز آموزشي 
بروم. چون پايه علمي و آموزش��ي خوبي 
داشتم خوشبين بودم ولي وسط سال بود 
و هيچ دبيرستاني در رشته هاي رياضي، 
تجربي و انس��اني را ب��راي ادامه تحصيل 
نيافتم، در اوج ناامي��دي روزي كه رفتم 
پرونده آموزش��ي ام را از آنجا بگيرم و قيد 
تحصيل در آن سال تحصيلي را بزنم، ديدم 
هنرس��تاني در آن محدوده هست، گفتم 

چرا به رشته تحصيلي هنر فكر نكنم؟!
متول�د خيابان ايران هس�تيد، 
اين خيابان را معم�ولاً با رجال 
سياس�ي مي شناس�ند، شغل 

پدرتان چيست؟
پدر من آهنگر است و كار تخصصي تأسيسات 
گرمايشي ساختمان انجام مي دهد و خدا را 
شاكرم كه يك عمر با كار طاقت فرسا، روزي 

حلال سر سفره خانواده آورده  است. 
نگاه مذهبي شما متأثر از فضاي 

خيابان ايران بوده است؟
خانواده مادري ام دهه ها قبل از انقلاب در 
اين محله سكونت داشتند و پدربزرگم از 
مريدان مرحوم آيت الله طالقاني بوده و در 
همسايگي منزل شهيد رجايي بودند، ولي 
دهه ها گذشته و اوضاع خيلي تغيير كرده 
است! اين فضا تا اواخر دهه 70 حفظ شده 
بود كه س��اكنين بومي بودند، الان غلبه 
كميتي مغازه هاي ف��روش لوازم خانگي 
و پز خيابان ايران نش��يني در مس��ئولان 
كش��ور، در تغيير فضاي سابق اين محله 
بي تأثير نبوده اس��ت، ولي خان��واده ما، 
خان��واده دوس��تان و فضاي مدرس��ه، با 

الگوهاي مذهبي اداره مي شدند. 
فضاي هنري را ب�ه عنوان يك 
فضاي سكولار مي شناسيم كه 
خيلي ها خواه ناخواه درگير آن 
مي ش�وند و تفكراتشان در اين 

فضا شكل مي گيرد، چرا؟
يكي از الزامات هنر بحث سرمايه گذاري 
و س��فارش دهن��ده اس��ت و چ��ون 
س��رمايه گذاري هاي كلان هن��ري هم با 
همان ديدگاه ليبرال و غيرتوحيدي صورت 
مي پذيرد خروجي ها هم��ان معضلات را 
دارند، خيلي از هنرمن��دان اوايل انقلاب 
بودند كه آثار مذهبي ش��اخصي داشتند 
ول��ي الان در رس��انه هاي دش��من، ضد 
انديشه هاي سابق خود صحبت مي كنند و 
بسيار پشيمان هستند، زيرا الان سفارش 
دهنده ها ع��وض ش��دند! كم نيس��تند 
هنرمنداني كه آثار مذهب��ي يا انقلابي و 
ارزشي توليد مي كنند، ولي خودشان به 
آثارش��ان تعلق عقيدت��ي و ذهني ندارند 
چون صرفاً بحث مادي و س��ود محور در 

خلق آثار داشته اند. 
چطور سبك زندگي خودتان را 

محافظت كرديد؟
خدا فكر، گفت��ار، رفت��ار، عم��ل، باور و 
زندگي م��ا را محافظت كند. ب��ه خود ما 

بود، نصيبمان فقط شكست بود و بس. من 
فقط سعي مي كنم فريفته اين عبارت رايج 
هنرت قيمت ندارد! نشوم، خدمات هنري 
در جهان امروز معادل مالي نسبي دارند 
كه كيفيت اثر و تجربه هنرمند در ميزان 
ارزش مالي آن دخيل است، قطعاً از نظرگاه 
معنايي، هيچ ثروتي معادل با تأثير مثبت 
ارائه يك اثر هنري انديشه ورز يا فرح بخش 
نيس��ت، ولي در نظام مادي، طمع باعث 
مي ش��ود هنرمندان براي دريافت هرچه 
بيش��تر پول و ماديات رفاهي در ازاي اثر 
هنري تقلا كنند اما م��ن هيچ وقت نابجا 
ريالي را در عوض اثر هن��ري ام نگرفتم و 
سعي ام اين بوده كه بيشتر از ارزش گذاري 
مادي در كار، همت و تلاش به كاربندم تا از 
نظر معنوي هم مديون سفارش نشوم. گاه 
خيلي بيشتر از ميزان مبلغي كه دريافت 
كردم، خدم��ات و راهكارهايي ارائه دادم 
مثل همان كار صداقت امريكايي و بعضي 
ديگ��ر كاره��اي توليدي خان��ه طراحان 
انقلاب و ب��ه قول عوام كول��ي مفت دادم 
براي ارزش هاي والاتر كه پ��اداش آنها را 

بايد از خدا خواست و نه از بنده هايش. 
همين ديدگاه ك�ه كار باخلوص 
رايگان است، باعث فراري دادن 
بسياري از هنرمندان مخصوصاً 
آنهايی شده كه امرار معاششان 
از مسير هنري است، مسئله اي 
كه بارها رهبري در رد آن سخن 
گفته ان�د، ولي بازه�م آن را در 
سازمان ها و ارگان ها مي بينيم. 
به نظرتان در مقابله با اين نگاه 

غلط چه بايد كرد؟
بله هر اثر هنري ب��ه ميزان كيفيت و نظر 
كارشناس مورد وثوق هنري، معادل مالي 
خود را دارد و جنبه دوم كه ش��امل نيت، 
اخلاص و صداق��ت در ارائه كار با كيفيت 
است، به خود و درون هنرمند ارتباط دارد 
و نه مطالبه گري س��فارش دهنده و بايد 
قواعدي دوس��ويه تنظيم ش��ود. مسئله 
اساسي تقابل اخلاص با رياكاري منافقانه 
است. برخي هنرمندان با سياست روشي 
براي فرار از حذف و ديده نشدن يا نبودن 
سر س��فره! در اين بازي پوچ به رياكاري 
پن��اه مي برند و به نماي��ش آنچه در واقع 

نيستند مي پردازند. 
در ط�ول انقلاب س�اختارهاي 
زي�ادي ب�راي حف�ظ و تولي�د 
هنرمند متعهد انقلابي ش�كل 
گرفته ول�ي در عم�ل خروجي 
دلخواه را نداشته اند مثل حوزه 
هن�ري، دليل اي�ن ام�ر را چه 

مي دانيد؟
هر گاه ديديم يك درخت ميوه ده به جاي 
ثمردهي، دائم در حال اضافه كردن شاخ 
و برگ است منتظر شكستن اين درخت 
هر چند تنومند بايد بود. م��ن درباره اين 
حوزه نظري ندارم چ��ون در آن مجموعه 
شاغل نبودم، دوستي هاي شخصي با برخي 
بزرگواران آن مجموعه داشتم و ارتباطاتي 
دورادور. در پيام رهبر به رياس��ت جديد 
سازمان صدا وسيما ايش��ان گفتند: ». . . 
مؤكداً س��فارش مي كنم به برنامه ريزي، 
رعايت راهبردهاي كلان، جذب و حفظ و 
تربيت نيروهاي انقلابي و كارآمد.« هر جا 
ضعفي بوده، ناشي از توجه نكردن به اين 

سه توصيه كاربردي رهبري است. 
 راجع به سازمان اوج چطور؟

صدالبته من از عملك��رد همه خانه هاي 

س��ازمان اوج خبر ن��دارم، ول��ي در خانه 
طراحان در دوس��ال ابتداي تأسيس كه 
بنده با آن همكاري داشتم، ابتدا تعاملات 
بر مبناي برادري و رفاقت بود و در انتها به 
انتظار براي تعيين وقت دي��دار با مدير و 
تحمل نگاه هاي از بالا به پايين منجر شد! 
البته توفيقاتي هم بوده كه حاصل تلاش 
جمعي بوده اس��ت، متأس��فانه جا افتاده 
اس��ت مديران خود را »شمش��يرزن يك 
دس��ت!« معرفي كنند، گويي به تنهايي 
كارها را به ثمر رسانده اند، برخلاف روحيه 
س��رداران ش��هيد كه همه موفقيت ها را 
ب��ه خ��دا، اخ��لاص و همت بس��يجيان 
ارجاع مي دادند. احياي حق��وق مادي و 
معنوي هنرمن��دان در جبه��ه انقلاب از 
آن ش��عارهايي بود كه سال ها شايد براي 

تحققش وقت لازم باشد. 
يك�ي از مش�هورترين كارهاي 
»صداق�ت  مجموع�ه  ش�ما 
امريكايي« اس�ت كه هم خلاق 
ب�ود و ه�م حرف هاي اي�ن اثر 
از س�وي سياس�يون داخل�ي 
بازتاب هاي مختلفي داشت. از 
بازتاب هاي خارجي آن و ميزان 

اثرگذاري اش اطلاعي داريد؟
آثار خبرساز ديگري هم توليد كرديم مثل 
»شهيد اقتدار«، »شمر زمانه  ات را بشناس«، 
»با يك گل به��ار نمي ش��ه«، »مجموعه 
فلس��طين«، »اگر غلطي از آنها سر بزند« 
و... ولي طرح هاي »صداق��ت امريكايي« 
به ش��كل ويژه، در رس��انه هاي تلويزيوني 
همچون بي. بي. س��ي فارسي، من وتو و در 
ش��بكه هاي مجازي مثل النهار، گاردين 
و دويچه ول��ه بازتاب داش��تند. نهادهاي 
توليدكننده مي��زان اثرگ��ذاري را بايد به 
شيوه هاي علمي در اقشار مختلف بسنجند، 
وگرنه صرف اينكه من طراح بگويم خيلي 
عالي بوده و آن مدير هم پ��زش را بدهد و 
ديگري هم جايي چند پله ارتقاي شغلي و 
رسانه اي پيدا كند به خاطر حمايت شعاري 
از اين طرح ها، فايده ندارد. با گذشت زمان 
و بدعهدي امريكايي ها پس از توافق برجام 
مشخص شد طرح ها باصداقت بودند. جالب 
اينكه مثلًا دولت تدبير و اميد، پست هاي 
اينستاگرامي من هنرمند را با اين موضوع 
فيلتر مي كند! يعني هن��وز اميد به تغيير 
رفت��ار از طرف امريكايي ها در مس��ئولان 

اجرايي كشور هست!
حرف از خانه طراحان شد فكر 
مي كنيد مهم ترين مشكل اين 
خانه چيس�ت و در عي�ن حال 
دس�تاوردهاي آن را چط�ور 

مي بينيد؟
نداشتن نقشه راه واقعي، مديريت هيجاني 
و بدون پش��توانه علمي و تخصصي، نبود 
ارتب��اط دو جانبه با هنرمن��دان مؤمن و 
انقلابي در سرتاسر كشور، قبيله گرايي و 
پيوست روابط بيرون از مجموعه به داخل 
مجموعه توليد، الگوي هاي خودساخته و 
پراشتباه سازماني،  استفاده نكردن مداوم 
از بضاعت علمي و هنري اساتيد و در يك 
كلام موفقيت نداش��تن در جذب، حفظ 
و تربيت هنرمندان توانمن��د و معتقد، از 

مهم ترين مشكلات است. 
مديريت اين مجموعه ه��ا صرفاً مديريت 
بودجه نيس��ت! مديريت نف��وس خالص 
و كارآمد در مسير رش��د و تعالي مادي و 
معنوي است. روحيه رحمت و بزرگواري 
و به لطف و حُسن برخورد كردن و داشتن 

سعه صدر، كه از شاخصه هاي رفتار پيامبر 
بزرگ ماس��ت متأس��فانه حلقه گمشده 
رفتارهاي اكثر بانيان اين فعاليت هاست. 

خان��ه طراح��ان؛ اتفاقات خوب��ي را رقم 
زد و انگي��زه و ان��رژي خوب��ي را به تمام 
هنرمن��دان متعهد كش��ور بخش��يد و با 
فراز و نش��يب هايي همراه ب��ود و الان به 
نظرم در افول به سر مي برد و صرفاً نقش 
واسطه گري توليد هنري را ايفا مي كند، 
يعن��ي آن زير عن��وان لوگ��و خانه يعني  
طراح��ان انقلاب اس��لامي فقط محدود 
شده به زيد و عمر. از دستاوردهاي مثبت 
در تريبون هاي مختلف زياد گفته شده، 
ازنظر ش��خصي مهم ترين دستاوردهاي 
منفي را بخواهم اش��اره كنم ب��ه عنوان 
فردي كه با آنجا در جاي��گاه ايده پرداز و 
مديرهنري و مديرپروژه، طراح، تصويرگر 
و ع��كاس فعالي��ت داش��تم و همكاري 
خارج از قواعد مرسوم اداري و به اصلاح 
خودشان ش��ب عملياتي! با كار و فعاليت 
حت��ي در روزهاي تعطيل و ش��ب عيد و 
گاهي كارش��بانه روزي؛ ب��دون تمتع از 
امتي��ازات عرف كارمن��دي و حتي مبلغ 
مالي متوازن با حج��م فعاليت ها چنانچه 
در قواني��ن اداري كارگري كش��ور رايج 
است، همچون قرارداد، بيمه، اضافه كاري 
و... پس از دوس��ال فعاليت و حجم بالاي 
توليدات با كيفيت محتوايي و هنري، در 
نهايت با كمال بي ادبي و بي انصافي با من، 
يكسويه و تحكمي قطع همكاري شد! و از 
بعد غيرشخصي مي توانم به جدايي بيش 
از 20 نفر با تخصص هاي متفاوت در طول 
اين سال ها ش��بيه وضعيت خودم، از آن 
مجموعه اشاره كنم. ذهنيت هاي تخريب 
ش��ده و از دس��ت دادن نفوس مستعد و 
افراد كارآمد، بالاترين خسارت براي هر 

مجموعه مدعي هنر متعهد است. 
به نظرتان اوج توانسته است اين 

فضاي خالي را پركند؟
جاي اين فضا واقع��اً خالي بود و مديريت 
اين مجموعه هم كاري است بسيار دشوار، 
كه بايد به آقاي احس��ان محمد حسني 
براي اين ثبات و استقامت خداقوت بگويم. 
علاوه بر فعاليت هاي داخلي، اتفاقاتي در 
خارج از ايران ش��كل گرفته اس��ت مثل 
اجراي موفق نمايش نجم الثاقب در مسير 
زيارت اربعي��ن و با ميليون ه��ا مخاطب 
مسلمان. البته كه صرفاً پركردن يك فضا 
كمال يك اتفاق نيست، متقن و كامل در 

مسير بودن ارزش دارد. 
به نظرتان هنرمندان ش�اخص 
انقلاب�ي در عرص�ه گرافيك به 
ص�ورت مصداقي چه كس�اني 

هستند؟
اش��خاصي را كه حتي با عن��وان هنرمند 
انقلابي شهره ش��ده اند، ولي روحيه ويژه 
خواري دارند از طريق رانت ها و لابي هاي 
غير ش��رعي، غيرعرفي و غيراخلاقي يا با 
معاندين انقلاب سر و س��ر دارند يا از بدنه 
مردم متوسط و ضعيف روي گردان هستند 
و درگير مانور اش��رافيت قاروني با سبك 
زندگي ديني هس��تند هنرمن��د انقلابي 
نمي دانم! من از اش��خاصي همچون سيد 
حميد شريفي به عنوان مصداق هنرمند 
انقلابي نام مي برم ك��ه خيلي جاها هم در 
حق ايشان كم لطفي شده، ولي در كمال 
خل��وص و اوج توانمندي و عل��م و دانش 
هنري، مشغول توليد آثار هنري و تربيت 

نسل نوي هنرمندان متعهد است.
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گفت وگوي »جوان« با خالق اثر صداقت امريكايي 

 »صداقت امريكايي« بازتاب جهاني داشت 
اما در دولت يازدهم فيلتر شد

    جواد محرمي
اطلاعيه تازه فارابي درباره فيلم »رس��تاخيز« 
نش��ان مي دهد كه به جاي رفع توقيف ظاهراً 
قرار اس��ت فيلم رس��تاخيز ب��ا ارائ��ه پول به 
صاحبان اثر براي هميشه بايگاني شود. قاعدتاً 
فارابي براي اين منظور بايد بودجه دهها فيلم 

را هزينه كند. 
وزارت ارشاد دولت يازدهم در زمان علي جنتي 
فيلم رستاخيز را به بهانه پيشگيري در اختلال 
آنچه از آن به عنوان جشن هسته اي نام برده 
بود توقيف كرد. از زمان توقيف فيلم تا الان كه 
بيش از دو س��ال مي گذرد وزارت ارشاد بارها 
وعده حل مشكل را داده است ولي اين وعده ها 

تا به حال عملي نشده است. 
 در حالي كه در همه اين سال ها دست اندركاران 
»رس��تاخيز« از توليد آن در بخش خصوصي 
س��خن مي گفتند به تازگي بنياد س��ينمايي 
فارابي وابسته به سازمان سينمايي از مشاركت 
۴۵ درص��دي در تولي��د اين فيل��م خبر داده 
اس��ت. اين ادعا در حالي طرح شده كه عوامل 
توليد فيلم »رس��تاخيز« پيش و پس از توليد 
مدام بر س��رمايه گذاري ص��د درصدي بخش 
خصوصي- از سوي يك سرمايه گذار كويتي- 
در اين فيلم تأكيد مي كردند ولي حالا فارابي 
از قراردادي مربوط به س��ال ۸۵ خبر داده كه 
برمبناي آن فارابي مشاركت ۴۵ درصدي در 

فيلم داشته است. 
معلوم نيس��ت پ��س از اين فع��ل و انفعالات 
بالاخره فيلم رن��گ اكران را ببين��د يا نه؟ به 
جاي اينكه با گذر زمان از پيچيدگي ماجراي 
فيلم رستاخيز كاسته ش��ود هر قدر كه زمان 
پيش مي رود برخلاف انتظار به پيچيدگي ها و 
مشكلات اين فيلم افزوده مي شود. سال پيش 
شكايت عوامل فيلم سينمايي »رستاخيز« از 
وزارت ارشاد به ديوان عدالت اداري به خاطر 
توقيف فيلم مجوزدارشان سبب ساز آن شد 
كه ديوان با درنظرگرفتن زيرپا گذاشته شدن 
مجوز نمايش »رستاخيز« از دست اندركاران 
توليد فيلم بخواهد با ش��كايت ب��ردن به قوه 

قضائيه ماجرا را پي گيرند. 
آن حكم موجب شد س��ازمان سينمايي از در 
تعامل با دس��ت اندركاران »رستاخيز« درآيد 
و بكوشد با شكل دادن يك هيئت كارشناسي 
ك��ه تهيه كننده فيل��م هم از اعض��اي آن بود 
راهي براي حل مش��كل فيلم پيدا كند؛ راهي 
كه با بازپرداخت بخش��ي از هزينه توليد فيلم 

همراه شد. 
در اين شرايط بنياد س��ينمايي فارابي بدون 
اش��اره به ماجراي ديوان از اي��ن گفته كه بنا 
به تصمي��م همان هيئ��ت كارشناس��ي كه 
تهيه كننده فيلم هم در آن عضويت داش��ت 
فارابي به خاطر در اختيار داشتن حق مالكيت 
و تمامي حقوق فيلم بايد ۴۵ درصد سرمايه را 
به صاحبان فيلم دهد. فارابي البته به اين اشاره 
نكرده است كه اين مشاركت ۴۵درصد شامل 
چند ميليارد مي ش��ود و آيا اگر هزينه توليد 

را ح��دود 30 ميليارد درنظ��ر بگيريم 13/۵ 
ميليارد آن را بايد فاراب��ي بدهد و در صورت 
اكران اين فيلم در گيش��ه چقدر مي توانست 

فروش داشته باشد؟! 
جالب تر اينكه فارابي مدعي ش��ده اعتبارات 
اين فيلم خارج از بودجه س��ازمان سينمايي 
و فارابي اس��ت. يعني بودجه فيلمي كه قرار 
نيست هيچ وقت به نمايش درآيد از بيت المال 

پرداخت خواهد شد. 
در متن منتشر شده از س��وي بنياد سينمايي 
فارابي درباره فيلم رس��تاخيز آمده است: »در 
فرآيند توليد فيلم س��ينمايي »رستاخيز« كه 
در دهه ۸0 و در بخش خصوصي آغاز شد، بنياد 
س��ينمايي فارابي طي توافقنامه اى در س��ال 
13۸۵ با تهيه كننده فيلم، متعهد به مشاركت 
در توليد اين فيلم بود كه متأسفانه در آن سال 
و سال هاي پس از آن به درس��تي به مفاد اين 

قرارداد عمل نشد.«
فارابي در اطلاعيه خود آورده اس��ت: »بديهي 
است اين بنياد همچون گذش��ته با تمام توان 
در س��اير زمينه ها، من جمل��ه فراهم نمودن 
زمينه شايس��ته توزيع بين الملل��ي اين اثر در 
كنار دست اندركاران و ساير سهامداران محترم 
فيلم، حضور خواهد داشت و اميد است زمينه 
رفع كامل مش��كل اين فيلم ارزشمند فراهم 
گ��ردد. از آنجا كه متأس��فانه برخ��ي اخبار و 
گمانه زني نادرس��ت و جهت دار، ك��ه به نظر 
مي رسد منشأ اغراض ش��خصي و غير صنفي 
دارد، درصدد وارون��ه جلوه دادن اصل موضوع 
مي باشند؛ مجدداً تأكيد مي ش��ود كه وظيفه 
همه نهادهاي سينمايي حمايت از اين نوع آثار 
سينمايي با مضمون تاريخ اسلام و واقعه عظيم 
عاشورا خواهد بود و بنياد سينمايي فارابي نيز 
تلاش خواهد كرد از توليد، معرفي و عرضه آنها 

به مخاطبان جهاني حمايت نمايد.« 
رستاخيز در سي و دومين دوره جشنواره فيلم 
فجر در 11 بخش نامزد دريافت سيمرغ بلورين 
بود و در نهايت در هشت بخش از جمله بهترين 
فيلم و بهترين كارگرداني برنده سيمرغ بلورين 
شد. برخي از اين فيلم به عنوان پرهزينه ترين 
فيلم تاريخ سينماي ايران ياد مي كنند، اثري 
كه پس از نزديك به يك دهه از كليد خوردن 
آن در بخش توليد هنوز به نمايش عمومي در 

نيامده است. 
پس از فروكش ك��ردن تب جش��نواره وقتي 
در فضايي معقول تر فيلم توس��ط كارشناسان 
سينمايي مورد بررسي قرار گرفت مشخص شد 
كه اين اثر در اندازه استانداردهاي سينمايي و 
داستاني ساخته نشده اس��ت و در بسياري از 
س��كانس ها به ضد آنچه قرار بوده مطرح شود 
تبديل شده اس��ت. اثري كه نمونه ضعيفي از 
فيلم هايي است كه درباره عاشورا ساخته شده 
است. بسياري از كارشناسان، سريال مختارنامه 
را موفق ت��ر از اين اثر ارزياب��ي كرده اند. ظاهراً 
فارابي قرار است با خريد رستاخيز براي هميشه 

اين اثر را بايگاني كند.

سفير ايران در صربستان در دانشگاه بلگراد 
گفت: در آس�تانه تأس�يس كرس�ي مستقل 
زب�ان فارس�ي در اي�ن دانش�گاه هس�تيم. 
حس��ين ملاعبداللهي در اين ديدار، ضمن ابراز 
خرسندي از تعداد دانشجوياني كه زبان فارسي 
را به عنوان درس اختياري خود انتخاب كرده اند، 
به قابليت هاي منحصر به فرد زبان فارسي اشاره 
كرد و گفت: زبان فارسي گنجينه بسيار گرانبها از 
مجموعه تجربيات بشر از ابتداي تاريخ تا به امروز 
را در خود جاي داده اس��ت. وي با اش��اره به آثار 
ش��اعران بزرگ ايراني از جمله مولانا، فردوسي، 
حافظ و سعدي، آثار ادبي ايش��ان را نمونه هاي 
بي بديل دانست كه به دليل ارائه تجربيات منحصر 
به فرد معنوي بشر، جايگاه ارزشمندي دريافته 
و در سراس��ر جهان شناخته ش��ده است. سفير 
كشورمان همچنين ابراز اميدواري كرد با استمرار 
يادگيري زبان فارسي، فرصت هايي براي ارتباط 
مس��تقيم با متون و آثار ارزش��مند فارس��ي كه 
ميراث فرهنگي و تمدن جهاني است فراهم  آيد. 
ملاعبداللهي در بخش ديگري از س��خنان خود 
به موضوع ارتقاي س��طح آموزش زبان فارس��ي 
در دانشگاه بلگراد اش��اره كرد و اظهار داشت: با 
هماهنگي و همكاري مجموعه مديريت دانشگاه، 
در آستانه تأسيس كرسي مستقل زبان فارسي 
هستيم و در همين راستا براي سهولت دسترسي 

دانشجويان و اس��تادان به منابع زبان فارسي به 
زودي مركز آموزشي- فرهنگي زبان فارسي در 
اين دانشگاه تش��كيل خواهد شد و فرصت هايي 
براي اعطاي راتبه هاي تحصيلي نيز فراهم است 
كه در اختيار دانشجويان برتر قرار خواهد گرفت. 
دكتر ليليانا ماركوويچ، رئيس دانشكده فيلولوژي 
دانشگاه بلگراد نيز در س��خناني با تشكر ويژه از 
حضور سفير ايران در صربستان در اين دانشكده، 
تعداد زياد دانشجويان علاقه مند به انتخاب زبان 
فارسي را به سبب اجراي موفقيت آميز برنامه هاي 
آموزشي زبان فارسي در اين دانشگاه دانست و از 
حمايت هاي مجموعه سفارت جمهوري اسلامي 
ايران در بلگراد، رايزني فرهنگي و همچنين بنياد 
سعدي براي همكاري در ارتقاي سطح آموزشي 
قدرداني كرد. درس زبان فارس��ي در دانش��گاه 
بلگراد به صورت واحد اختياري ارائه مي ش��ود و 
در سال هاي اخير با اس��تقبال بسياري از سوي 
دانشجويان اين دانش��گاه مواجه شده است. به 
گفته مسئولان دانشگاه، در س��ال جاري 1۵3 
دانشجو زبان فارس��ي را به عنوان زبان انتخابي 
برگزيده اند كه بيش��ترين تعداد دانشجويان در 
بين 3۴ زبان انتخابي محسوب مي شود. همچنين 
با توجه به ظرفيت هاي موجود، دانشگاه بلگراد 
درنظر دارد كرسي زبان فارسي را براي پذيرش 

دانشجوي دوره چهارساله كارشناسي داير كند.

اطلاعيه بنياد سينمايي فارابي درباره فيلم »رستاخيز« 

ارشادفيلمتوقيفياشرابايگانيميكند؟

سفير ايران در صربستان خبر داد

راهاندازيكرسيمستقلزبانفارسيدربلگراد

88498436سرويس فرهنگي

      معصومه طاهري
محمدصابر شيخ رضايي، ايده پرداز، ط�راح گرافيك، تصويرگر و عكاس تهراني است. 
وي فارغ التحصيل رشته گرافيك از هنرس�تان هنرهاي تجسمي پسران و كارشناسي 
ارتباط تصويري از دانش�كده هنر دانشگاه ش�اهد و از فعالان جوان طراحي گرافيك، 
تصويرسازي و عكاسي است. كسب عناوين برتر بيش از 40 رقابت هنري ملي و بين المللي 
از افتخارات اوست. سال٨٧ در جشنواره قابي براي جواني، به عنوان يكي از 25 جوان 
موفق استان تهران در شاخه هنر، انتخاب و معرفي شد. از سال ٨2 تاكنون، در بيش از 

يكصد نمايش�گاه به صورت رقابتي يا مدعو، صاحب آثار بوده اس�ت. طراحي گرافيك 
و مديريت هن�ري دهها كمپين و پروژه تبليغات فرهنگي در س�طح مل�ي، منطقه اي و 
بين المللي، تدريس هنر، حضور در هيئت هاي داوري مسابقات پوستر، همكاري با ناشران 
و رسانه هاي مطبوعاتي چاپي و الكترونيكي از ديگر فعاليت هاي او است. در اين سال ها 
آثار فراواني از رضايي منتش�ر شده همچون پوسترهاي عاش�ورايي، مجموعه پوستر 
تحريف امام، پوستر حقوق هاي نجومي، پوس�ترهاي كتاب و كتابخواني، آتش نشانان 
فداكار و مجموعه عكس هاي مراس�م اربعين كه مورد اقبال فراوان قرار گرفته اس�ت. 

پرويز شيخ طادي خبر داد
»امپراطور جهنم« در مرحله 

ويژوال قرار دارد
كارگ�ردان »امپراط�ور جهنم« گف�ت: فيلم 
در مراح�ل فني ق�رار دارد و منتظر هس�تيم 
ت�ا آق�اي تس�ليمي كاره�اي مرب�وط ب�ه 
بخش وي�ژوال فيل�م را انج�ام دهد ت�ا روند 
تولي�د فيل�م به ط�ور كلي ب�ه پايان برس�د. 
وي با بيان اينكه بعد از تأمين بودجه 20 درصدي 
فيلمبرداري بخش هاي پاياني فيلم هم انجام شد، 
اظهار داشت: امسال فيلم به طور كلي آماده نمايش 
خواهد بود و به احتمال زياد آن را در سي و ششمين 
جش��نواره فيلم فجر اكران خواهي��م كرد. گفتني 
است، علي نصيريان، فرخ نعمتي، عليرام نورايي، صبا 
كمالي، سعيد راد و كوروش زارعي از جمله بازيگران 
اين فيلم هستند. »امپراطور جهنم« فيلمي درباره 

تروريست ها و داعش است.
------------------------------------

كارگردان مستند كابوس:
 هدف »كابوس« 

 يادآوري وظيفه ما 
درباره اقتصاد كشور است

محمدرضا خردمندان كارگردان »كابوس« بيان 
كرد هدف از س�اخت اين انيميشن يادآوري 
وظيفه همگاني ما درباره اقتصاد كشور است. 
سيدمحمدرضا خردمندان كارگردان انيميشن 
»كاب��وس« درب��اره اثرش ك��ه در قالب بس��ته 
»فرزندان رمضان« جشنواره »عمار« ويژه اقتصاد 
مقاومتي در شبكه اكران مردمي اين جشنواره در 
حال نمايش است، گفت: انيميشن »كابوس« به 
موضوع نابودي توليدات داخلي كشور به واسطه 
حضور و هجوم كالاهاي خارجي مي پردازد؛ اين 
وضعيت زمان بس��ياري ذهن من را درگير خود 
كرده است. در حال حاضر شاهد هستيم بسياري 

از كارگاه ها در سال هاي اخير از بين رفته اند. 
وي افزود: البته بايد به اين نكته اشاره كنم كه اين 
مس��ئله مربوط به يك دولت خاص هم نيست و 
نتيجه سياست هاي نادرست چند دهه اخير است 
كه موجب شده است ما به وضعيت امروز برسيم؛ 
امروزه متأس��فانه بس��ياري از توليدكننده هاي 
داخلي دلسرد و دل شكسته كارهاي خود را رها 

كرده و به سراغ كارهاي ديگري رفته اند. 
خردمن��دان بي��ان كرد: ه��دف از س��اخت اين 
انيميشن توجه به ساخت توليدات ملي و داخلي 
كشور و جنس ايراني و يادآوري وظيفه همگاني 
ما در قبال اقتصاد كشور اس��ت. وي اضافه كرد: 
انيميشن »كابوس« در سال 13۹۵ تهيه و توليد 
شده است و زماني كه ايده اوليه ساخت آن شكل 
گرفت من اين موضوع را با همكارم محمد لطفعلي 
كارگردان عرصه انيميشن در ميان گذاشتم، البته 
ما سابقه همكاري با هم در انيميشن »پدر« را نيز 
داشتيم كه او در اين انيميشن بحث هاي طراحي 
فضا، ش��خصيت ها و انيميت را انج��ام داد. اين 
كارگردان اظهار كرد: صداگذاري بس��يار خوب 
انيميشن »كابوس« را مهدي جمشيديان انجام 
داده و تهيه كننده كار نيز باش��گاه فيلم سوره در 

كنار يك مركز ديگر فرهنگي - هنري است. 
------------------------------------

 درخواست تهيه كننده
»زير پاي مادر«

 خبرنگاران با سعه صدر 
گذشت كنند

 زين�ب تقواي�ي تهيه كنن�ده »زي�ر پ�اي 
م�ادر« در واكن�ش به حاش�يه هاي نشس�ت 
خب�ري هفت�ه گذش�ته س�ريال »زي�ر پاي 
منتش�ر  را  كوتاه�ي  يادداش�ت  م�ادر« 
ك�رد.  مط�رح  را  درخواس�تي  آن  در  و 
در يادداشت زينب تقوايي آمده است: »فارغ از تمام 
صف بندي هايي كه بعد از نشست خبري »زير پاي 
مادر« اتفاق افتاد و احت��رام فراواني كه براي همه 
دوستان هنرمند و رس��انه اي قائلم، بر خود واجب 
ديدم كه به عن��وان نماينده پ��روژه و تهيه كننده 
س��ريال از همه بزرگواران و اصحاب رس��انه كه با 
علاقه و انرژي مثبت به اين ضيافت دوستانه تشريف 
آوردند تشكر كنم. همچنين به خاطر حاشيه اي كه 
در دقايق پاياني مراسم - كه علاقه اي به واكاوي آن 
در اينجا ندارم- پيش آمد از برادر بزرگوارم جناب 
آقاي محمد حجت الاس��لامي ك��ه در جريان اين 
اتفاق، شخصيت وارسته ايش��ان براي بنده و همه 

اهالي رسانه اثبات شد، دلجويي مي كنم. 
در نهايت اميدوارم محيط مدارا، ادب و دوستي در 
همه مناسبات اجتماعي به خصوص عرصه فرهنگ 
و هنر گسترده تر شود و خبرنگاران دلگير از ماجراي 
اخير، با گذشت و سعه صدر دوباره، بر جايگاه رفيع 
خود صحه بگذارند. خبرنگاران و روزنامه نگاراني 
كه همواره پرتلاش و صادقانه در تعاملي سازنده 
و مفيد با اهالي هنر، به خدمت رس��اني در عرصه 
خبر و اطلاع رساني و ارتقاي سطح فرهنگ و هنر 

جامعه مي كوشند.«


